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a r m a n m e l i . i r

 هدایت آقایی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
قانون اساسی نباید تفسیرپذیر باشد

 آرمان ملی: قانون اساسی ایران در فصول مختلف 
بر حقوق ملت تاکید کرده است. از این نظر حقوقدانان 
و فعالان سیاسی معتقدند اگرهمین قانون بدون کم و 
کاست اجرا شود، دیگر حتی نیازی به همه پرسی نیست. 
در هر صورت حتی اگر این استدلال را هم منطقی بدانیم 
باید به این نکته تاکید داشت خود قانون اساسی این اجازه 
را داده است که هرجا دولت در هر موضوعی با موانع روبه رو 
می شود به آرای عمومی مراجعه کند. فصولی از قانون 
اساسی هم وجود دارد که به هیچ وجه قابل تغییر نیست. 
یکی از این اصول اصل اسلامیت نظام و دیگری اصل  
جمهوریت نظام است که بر طبق قانون اساسی نمی توان 
آنها را به همه پرسی گذاشت. به هر تقدیر قانون اساسی 
دارای ظرفیت هایی است که توجه به آن می تواند راه حلی 
برای عبور جامعه از مشکلات باشد. »آرمان ملی« در این 
ارتباط با هدایت آقایی، فعال سیاسی به گفت وگو پرداخته 

است که در ادامه می خوانید. 
 قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران برچه 

اساس و با چه انگیزه هایی به رشته تحریر درآمد؟
  بحثی که در ارتباط با رجوع به قانون اساسی و حتی 
استفاده از ظرفیت هایی که در قانون آمده است جدید 
نیست و همواره فعالان سیاسی و حقوقدانان در مورد 
قانون اساسی نظراتی داشته و دارند. البته هر بار در این 
ارتباط سخن به میان می آید. اهمیت رجوع به قانون 
اساسی بیشتر می شود. قانون اساسی و اصلاحاتی که 
در سال های ابتدایی انقلاب در آن صورت گرفت با این 
هدف بود که از تک صدایی در جامعه جلوگیری کنند. چرا 
که در قانون اساسی به آزادی فردی اشاره شده است و 
هدف تضمین این نوع از آزادی ها بر اساس قانون بود. آنها 
به دنبال این بودند که مردم آرامش بیشتری داشته باشند 
و در پی این آرامش استعدادها شکوفا تر شود. این موارد 
اهدافی بود که انقلابیون داشتند و اینگونه می اندیشیدند 
که تمام خواسته های مردم در قالب قانون اساسی شکل 

گرفته است. 
و  حقوقدانان  سوی  از  قانون  اینکه   
سیاستمداران به دو شکل مختلف تفسیر می شود 

نشان از پویابودن قانون است؟
من معتقدم که قانون اساسی ما یک ایراد خیلی بزرگ 
دارد و آن تفسیرپذیری این قانون است. به نحوی که 
حقوقدانان اعتقاد دارند با تفسیرهای مختلف حتی 
می توان در جهت عکس خواسته اصلی مقنن، این قانون 
را تفسیر نمود. تفسیرپذیری شاید از نظر بحث حقوقی 
مطلوب باشد اما در زمان اجرای قانون مطلوب نیست. 
این تفسیرپذیری خود قانون اساسی را تضعیف کرده 
و در اجرا هم مردم با مشکلاتی روبه رو شدند. در حوزه 
سیاسی با توجه به نظارتی که شورای نگهبان از قانون 
دارد، عملا برخی از فعالان سیاسی از مجلس دور شده اند. 
تفسیر نظارت ها به گونه ای است که در انتخابات ریاست 
جمهوری اخیر یک جناح سیاسی نماینده  مطرحی 
در بین کاندیداها نداشت و شاهد بودیم که انتخابات 
ریاست جمهوری پر شور و حرارت برگزار نشد و هواداران 
یک جناح انگیزه ای چندانی برای حضور در انتخابات 
نداشتند. در مجلس سوم تا پنجم هم چنین شرایطی 
ایجاد شد که به نفع حضور پر شور مردم در انتخابات نبود. 
 اگر قرار است برای عبور از برخی چالش ها به 
همه پرسی متوسل شویم. این همه پرسی چگونه 

باید باشد؟
  اگر قرار است از این ظرفیت قانون اساسی یعنی استفاده 
از همه پرسی حرکت شود باید تمام زوایای آن روشن شود. 
حقوقدانان معتقدند قانون اساسی باید متناسب با زمان 
و شرایط به نفع مردم و نظام سیاسی از قدرت انعطاف 
برخوردار باشد.  قانون اساسی باید حقوق مردم را تضمین 
کند. در این ارتباط تفاسیر متعددی صورت می گیرد. اینکه 
همه پرسی باید در چارچوب قانون اساسی باشد باید رهبری 
تیمی را در این ارتباط تشکیل دهند و این مجمع مواردی 
را مطرح کرده و بعد از طی تشریفات قانونی به همه پرسی 
گذاشته می شود. تئوری های زیادی در ارتباط با اصلاح 
قانون اساسی مطرح است و حقوقدان ها و اهل فن باید 
نظرات خود را در این ارتباط اعلام کنند. این موضوع یعنی 
استفاده از همه پرسی موضوعی نیست که در قالب مجلس 

و دولت مورد پیگیری قرار گیرد. 
 آیا عدم اجرای قانون اساسی فعلی که دارای 
ظرفیت هایی است خود پاشنه آشیل نیست تا اینکه 

برخی مطرح می کنند این قانون باید اصلاح شود؟
 هیچ کس نمی گوید من قانون را اجرا نمی کنم. برخی 
عدم مجوز ها به استناد تفسیرهایی است که برخی 
از قانون اساسی دارند. برخی نمایندگان مجلس نیز 
رفتارهایی از خود نشان می دهند که مورد پذیرش جامعه 
نیست و حتی قوانینی را تصویب می کنند که مورد نیاز 
نیست، اما آنها این حق را مطابق قانون برای خود مسلم 
می شناسند. در نتیجه هر کسی قانون را به سلیقه خود 
برداشت می کند از این جهت باید این ضعف برطرف 
شود. یک نگاه باید در قانون اساسی وجود داشته باشد که 
سلیقه های مختلف را در نظر بگیرد. به قول حقوقدانان 
قانون باید جامع و مانع باشد در این معنا که همه چیز را 
در نظر بگیرد، اما تفسیرپذیر نباشد و از هر جهت روشن 
باشد. اگر قانون روشن و شفاف نباشد برخی احساس 
می کنند که حقوق آنها توسط قانون تامین نمی شود. به 
عبارت بهتر قانون اساسی نباید تفسیرپذیر باشد. امروز 
یک قانون اساسی می خواهیم که بتواند آزادی ها و سلایق 

را تضمین کند. 

گــــپ

نگــــره
 سرنوشت شکایت از 5 نماینده مجلس 
 برخی از پرونده هابه قوه 

قضائیه ارجاع داده می شود
 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: 
رحیمی  جلیل  که  بود  مهر   23
جهان آبادی، نماینده تربت جام و تایباد 
در مجلس با انتشار مطلبی نوشت: 
»شکایت نیروی انتظامی از 4 نماینده 
مجلس. چند روز قبل سردار اشتری با 
ارسال نامه ای به مجلس، از 4 نماینده 
دکتر  کرد.  شکایت  اعلام  مجلس 
پزشکیان نماینده تبریز، دکتر رحیمی 
نماینده تربت جام و تایباد، مهندس 
سعیدی نماینده چابهار و دکتر فرشادان 
نماینده ای  چهار  سنندج،  نماینده 
هستند که باید پاسخگوی شکایت 
نیروی انتظامی باشند. سردار اشتری 
مواضع این نمایندگان در موضوع فوت 
خانم مهسا امینی و گشت ارشاد را دلیل 
شکایت علیه این نمایندگان مردم اعلام 
کرده است.« پس از آن احمد علیرضا 
بیگی، نماینده مردم تبریز در مجلس 
شورای اسلامی گفت: گفته می شود 
که نیروی انتظامی از من و آقای رحیمی 
جهان آبادی، آقای نوری قزلجه و احتمالا 
آقای پزشکیان شکایت کرده است. البته 
هنوز ابلاغیه ای رسمی به من ارائه نشده 
که بدانم مثلا به دادگاه شکایت شده و 
آن شکایت را به هیأت نظارت بر رفتار 
نمایندگان ارجاع داده اند اما از همکاران 
چنین چیزی را شنیده ام. از آنجا که 
من نماینده مردم هستم، معتقدم باید 
حرف مردم را بزنم. حرف های ما هم باید 
پایه حقوقی و هم قانونی داشته باشد. 
هر کجا هم خطایی داشتیم، گردن مان 
از مو باریک تر است؛ اما معتقدم باید 
حتما از حقوق مردم دفاع کرد و اصل 
سوم قانون اساسی هم بر این پایه است.  
26 مهر هم  سخنگوی هیأت نظارت بر 
رفتار نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به ورود این هیأت به رسیدگی 
به شکایت نیروی انتظامی از 4 نماینده 
مجلس گفت که از این نمایندگان 
درخواست کرده اند تا توضیحات خود را 
به این هیأت ارائه دهند. غضنفرآبادی 
مطرح کرد: تاکنون پرونده ۵ نماینده در 
هیأت نظارت بر رفتار نماینده ها مورد 
بررسی قرار گرفته است. برخی از این 
پرونده ها از قوه قضائیه استعلام شده و 
برخی هم به قوه قضائیه ارجاع می شود. 
یک پرونده از قوه قضائیه استعلام شده 
که آیا در راستای وظایف نمایندگی 
است یا خیر که اعلام کردیم در راستای 
وظایف نمایندگی نیست و در راستای 
احساسات  تحریک  و  تشنج  ایجاد 
بوده است. هنوز در رابطه با پرونده 

نمایندگان تصمیم گیری نکرده ایم.
  حرف ناپخته نزنید

 سخنگوی هیأت نظارت بر رفتار 
اظهارات  با  رابطه  در  نمایندگان 
نمایندگان بیان کرد: برخی نمایندگان 
حرف هایی می زنند که پختگی لازم 
را ندارد، نمایندگان نباید اظهاراتی 
اظهارات  بیان کنند که همانند  را 
افرادی است که از رادیو بی بی سی و 
ایران اینترنشنال تکرار می شود. باید 
مراقبت کرد و برای مردم دلسوزی 
کرد. موسی غضنفرآبادی گفت: هیأت 
نظارت بر رفتار نمایندگان با دقت و در 
چارچوب قانون اظهارات نمایندگانی 
را  می زنند  دامن  آشوب ها  به  که 
بررسی می کند. موسی غضنفرآبادی، 
رفتار  بر  نظارت  هیأت  سخنگوی 
نمایندگان در گفت وگو »برنا«، در 
رابطه با آخرین جزئیاتِ شکایت از 4 
نماینده مجلس اظهارکرد: اظهارات 
خلاف واقع برخی نمایندگان مجلس به 
ضرر مردم حوزه های انتخابیه شان است، 
ایجاد ناامنی در کشور؛ ناامنی اقتصادی 
و عدم سرمایه گذاری را در پیش دارد 
و به گونه ای اینها آینده آن منطقه را 
به آتش می کشند. وی در ادامه گفت: 
مردم ناراضی هستند ولی این افرادی 
که به جان و مال دیگران آسیب می زنند 
مردم نیستند، اینها کسانی هستند که 
عقده دارند و روی جهالت و نادانی و 
کینه هایی که دارند دست به چنین 
اقداماتی می زنند، ولی باید دست از 
این اقدامات بردارند. امنیت جانی مردم 
را گرفته اند. سخنگوی هیأت نظارت بر 
رفتار نمایندگان تصریح کرد: برخورد 
جدی که تاکنون صورت گرفته باید 
ادامه دار باشد. قوه قضائیه باید با اقتدار 
برخورد داشته باشد. برخی نماینده های 
حرف هایی می زنند که پختگی لازم را 
ندارد، نمایندگان نباید اظهاراتی را بیان 
کنند که همانند اظهارات افرادی است 
که از رادیو بی بی سی وایران اینترنشنال 
تکرار می شود. باید مراقبت کرد و برای 
مردم دلسوزی کرد، باید حرفی بزنیم 
که به نفع مردم باشد. مردم اغتشاشات 
و ناامنی را نمی پذیرند. مردم بی حیایی، 
خشونت و حمله به منازل را قبول ندارند. 
افراد و حریم  اینکه لباس شخصی 
خصوصی افراد را به بیرون بریزند و مورد 
مضحکه قرار دهند را مردم نمی پذیرند. 

 آرمان ملی – مطهره شفیعی: علی دایی )زاده14 بهمن 1348، 
شناسنامه: 1 فروردین 1348 در اردبیل( بازیکن سابق و مربی فوتبال، 
تجارت پیشه و کارآفرین ایرانی است. او موسس و مدیرعامل شرکت 
پوشاک ورزشی دایی است.دایی بهترین گلزن تیم ملی و یکی از 
بهترین مهاجمان تاریخ فوتبال جهان به شمار می رود. که در دوران 
حرفه ای فوتبال خود با زدن 109 گل در 149 بازی ملی، رکورد دومین 
گلزن در بازی های ملی فوتبال مردان جهان را به دست آورد که این 
موفقیت ها سبب واکنش هایی در میان رقبای ورزشی و سیاسی او 
شده است. اما حکم دیروز نه سیاسی است نه ورزشی بلکه حکم رسمی 
قوه قضاییه است » رستوران وجواهرفروشی علی دایی پلمب شد« 
خبر کوتاه اما پر معنا بود بویژه اینکه در مهرماه گذرنامه او توقیف شده 
بود و البته خودش می گوید:» توقیف گذرنامه مسئله مهمی برای من 
نبود و نیست و به همین خاطر جایی نرفتم و مسئولان پس از دو یا 
سه روز آن را پس دادند.« اکنون نوبت پلمب است.  روز گذشته سایت 
میزان وابسته به قوه قضاییه نوشت:» دستور قضایی برای پلمب گالری 
جواهرآلات نور واقع در مجتمع روماسنتر صادر شد. این جواهرفروشی 
متعلق به علی دایی است و روز گذشته اعلام کرده بود از 14 تا 16 
آذر تعطیل خواهد بود. گفتنی است، همزمان با کاهش محسوس 
اغتشاشات در کشور و جدایی معترضان از صف اغتشاشگران، گروه های 
ضد انقلاب با انتشار فراخوان هایی تلاش می کنند، با آشوب و اخلال در 
آرامش و کسب و کار بازار شعله ناارآمی را در ایران اسلامی روشن نگه 

دارند که با عدم همراهی مردم مواجه شده اند.« 

 دلیل هراس تندرو ها از دایی
پلمب رستوران و جواهرفروشی علی دایی چندان دور از انتظار نبود 
چرا که مواضع و اظهارات کاپیتان و مربی سابق تیم ملی به مذاق برخی 
خوش نیامده است و بارها خواستار ایجاد محدودیت برای او شدند. 
حکم صادره از سوی قوه قضاییه با آنچه مخالفان دایی انجام دادند، 
متفاوت است چرا که نهاد صادر کننده حکم دارای جایگاه و شأنیت 
است اما گروه دیگر خواهان حذف نام و مواضع دایی هستند. نخستین 
دلیل آنها هراس از افزایش بیش از پیش اعتبار دایی در میان مردم است 
که همین موضوع سبب کاهش اعتبار برخی چهره های تندرو می شود؛ 
همان چهره هایی که در بزنگاه های انتخاباتی هوادارانشان را ترغیب به 
رای دادن به کاندیدای اصولگرا می کنند. از سوی دیگر اقدامات علی 
دایی مانند کمک به نیازمندان، نجات چند زندانی از اعدام و ساخت 
مدرسه در یکی از روستاهای اردبیل و... مهر تاییدی بر ناکارآمدی 

اصولگرایان است. 
  روایت متفاوت رسانه ها از یک پلمب 

روایت رسانه ها از پلمب رستوران و جواهرفروشی دایی هم قابل 
تامل است. فارس نوشت: دایی در همراهی با فراخوان ضدانقلاب 
اعلام کرده بود که فروشگاه هایش در روزهای 14 الی 16 آذرماه 
تعطیل است. وی پیش از این در ماجرای »اسرا پناهی« دروغ 
ضدانقلاب را تکرار کرد و بعد از روشن شدن حقیقت هیچ اصلاحی 
در مواضعش نکرد؛ اسرا پناهی دختر نوجوانی بود که با خوردن 
قرص برنج خودکشی کرده بود و ضد انقلاب بدون اینکه وی ربطی 

به اغتشاشات داشته باشد ادعا کرده بودند که این دختر در مدرسه 
شاهد اردبیل توسط نیروهای امنیتی کشته شده است. ایسنا نوشت:» 
در پی انتشار اخباری در فضای مجازی، قوه قضاییه اعلام کرد که 
رستوران و جواهرفروشی علی دایی به دلیل همراهی با فراخوان 
اعتصابات از سوی پلیس اماکن پایتخت پلمب شده است.« اما روایت 
رسانه دولت قابل تامل تر است:» اشرافیت چه می فهمد همراهی با 
نقشه تعطیلی کسب و کارها، کارگر یا کاسب و مغازه دار را گرفتار 
چه خساراتی می کند یا مثلا سرنوشت چک و تعهد مالی آن ها چه 
می شود. کاخ نشینان چه غم دارند که معیشت مردم به دست انداز 
بیفتد، یا اموال عمومی و خصوصی خسارت ببیند. مهم این است که 
اغلب مرفهین بی درد، آن طرف مرز تابعیت دارند و اگر هم دل شان 
آنجا نباشد -که اغلب هست- زن و فرزندشان، آن طرف گروگانند. 
نمی توانند از امریه های آن طرف مرز سرپیچی کنند یا دل بکنند. 
گیر و گرفتاری اساسی دارند. مثل همان فوتبالیست بازیچه ای که 
در دوبی، تر و خشکش کردند و سپس به کانادا )پناهگاه دزدها و 
وطن فروشان( منتقلش کردند. یا آن دیگری که دخترش در لندن 
گروگان است. توقع دارید این ها غصه دار شوند که کاسب و کارگر از 
نان خوردن می افتند؟ یا به جان و مال و کسب و کار و زندگی مردم 
آسیب وارد می شود؟! وقتی وجدان را کشته و حیثیت خود را برای یک 
برگ تابعیت و اقامت، و مُشتی دلار و یورو حراج کرده باشند، نکته 
دیگر نباید سراغی از وجدان یا وطن دوستی و دلسوزی برای زندگی 

مردم گرفت.« 
 تلاش برای پوشاندن جامه سیاست بر تن دایی

اصولگرایان و رسانه هایشان که در مسیر کمرنگ کردن خدمات 
دایی به هموطنان شکست خورده بودند، سعی درالقای فعالیت 
سیاسی دایی کردند. جالب اینکه نسخه ها برای دایی می نویسند:» 
وارد شدن بدون آگاهی کافی در سیاست که یک فنّ پیچیده است، 
پشیمانی به همراه دارد. امثال علی دایی، نباید اشتباه قبلی را با 

اشتباهاتی پر خسارت تر برای مردم تکرار کنند.« 
  همسویی تندرو داخلی با خارجی در تخریب دایی

 نکته قابل تامل آنجاست که رسانه های خارجی هم همسو با طیفی 
از  تندروها در مسیر تخریب علی دایی حرکت می کنند مانند 24 مهر 
که رجانیوز )نزدیک به جبهه پایداری( در متنی به شدت انتقادی 
خواستار برخورد مقامات قضایی با پیشکسوت فوتبال ایران شدند 
تا او نسبت به اصلاح یکی از پست هایش مبادرت ورزد!7 آبان که 
کونستانتین اکنر، خبرنگار ورزشی تایمز در توییتی عنوان کرد قصد 
داشته مصاحبه ای به بهانه جام جهانی با علی دایی داشته باشد که 
متوجه شده  علی دایی روز سه شنبه در ایران دستگیر شده است! محمد 
دایی برادر علی دایی این خبر را رد  کرده و نوشت: »چنین  خبری اصلا 

واقعیت ندارد و جز دروغ محض چیز دیگری نمی تواند باشد.« 

 »آرمان ملی« نگاه ها به مهرداد بذرپاش وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی را بررسی می کند:

 حمایت دولت؛ همراهی مجلس
   بذرپاش پس از سایپا و دیوان محاسبات اکنون  در راه وزارت شهرسازی  است

 آرمان ملی- حمید شجاعی: چندی پیش بود که پس 
از حواشی بسیار پیرامون وزارت راه و شهرسازی و وزیر وقت 
پس از فعل و انفعالات رخ داده بالاخره رئیس جمهور استعفای 
رستم قاسمی را به جهت تشدید بیماری و عدم رسیدگی به 
امور پذیرفت تا دولت سیزدهم در کمتر 16 ماه دومین وزیر 
کنار رفته خود را نیز بشناسد. البته در همان روز رئیسی، شهریار 
افندی زاده را به  سرپرستی این وزارتخانه برگزید، اما این مساله 
نیز موجب نشد تا گمانه زنی های بسیار در خصوص جایگزین وزیر 
مستعفی صورت نگیرد و نام  های زیادی جهت تصدی این پست 
به میان نیایند. اما دیری نگذشت که بسیاری از حدس و گمان ها 
به حقیقت پیوست و با برخی تحرکات و اظهارنظرها مهرداد 
بذرپاش به عنوان گزینه احتمالی رئیس جمهور برای معرفی به 
مجلس جهت اخذ رای اعتماد از سوی نمایندگان بسیار پررنگ تر 
از بقیه نام ها شد. چه اینکه چند روز پیش نیز علی بهادری 
جهرمی، سخنگوی دولت در ارتباط با 10 تغییر دولتی در سطح 
ملی و استانی گفت: »نامه معرفی مهرداد بذرپاش به عنوان وزیر 
پیشنهادی راه و شهرسازی روز یکشنبه در جلسه غیرعلنی و 
مشترک دولت و مجلس به هیات رئیسه خانه ملت تقدیم خواهد 
شد.« همین اتفاق نیز رخ داد و روز یکشنبه در جریان نشست 
مشترک دولت و مجلس نامه معرفی بذرپاش به مجلس ارائه شد. 
با این حال آنطور که از نوع نگرش نمایندگان به گزینه پیشنهادی 
می توان دید رویکرد کلیت مجلس به بذرپاش مثبت است و 
به نظر می رسد وی بدون هیچ مشکلی رای اعتماد بهارستان را 

به دست خواهد آورد.
  از دیوان محاسبات تا وزارت راه 

 بسیاری بر این باورند که دولت سیزدهم یا تن به تغییرات 
نمی دهد و یا اگر هم به سمت تغییرات برود بیش از انجام تغییر 
قائل به جابه جایی است و چندان تمایلی هم به ورود افراد جدید 

به کابینه و مجموعه دولت ندارد. نمونه این مساله را نیز می توان 
در انتصابات چند وقت گذشته دولت دید. جایی که صولت 
مرتضوی از معاونت اجرایی رئیس جمهور به وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی می رود؛ محسن منصوری از استانداری تهران 
به معاونت اجرایی رئیس جمهور منصوب می شود و حجت ا... 
عبدالملکی، وزیر مستعفی کار نیز به شورای عالی مناطق آزاد 
می رود. در این راستا زمانی که گمانه زنی ها برای  وزارت راه و 
شهرسازی  آغاز شد چندان جای تعجب نداشت که نام مهرداد 
بذرپاش، رئیس کنونی دیوان محاسبات برای این وزارتخانه به 
میان آید. به نظر می رسد که مهرداد بذرپاش از خوش شانس ترین 
مدیرانی باشد که قرار است این بار در نقش وزیر در دولت به 
فعالیت بپردازد. چرا که هم از حمایت بهارستان نشینان برخوردار 
است و هم اعتماد و حمایت رئیس جمهور و مجموعه دولت را 
در پشت خود می بیند. گرچه که با حضور وی در دولت نباید 
از نفوذ بیشتر تیم احمدی نژادی ها در دولت غافل شد. باید دید 
در نهایت وزیر پیشنهادی جوان تا چه حد می تواند جایگزینی 
مناسب برای رستم قاسمی باشد و وعده های رئیس جمهور و 
دولت به ویژه ساخت سالانه یک میلیون مسکن را با توجه به 
تحولات این حوزه تا چه حد با موفقیت به پیش خواهد برد. 
گرچه نام مهرداد بذرپاش آشناست اما بد نیست نگاهی به 
سوابق اجرایی و عملکردی وی داشته باشیم. از مهم ترین سوابق 
اجرایی وی می توان به رئیس کل دیوان محاسبات کشور، معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان ملی جوانان، معاون ستاد اجرایی 
فرمان امام)ره(، عضو هیات رئیسه مجلس، رئیس کمیته صنعت 
مجلس، موسس و رئیس هیات مدیره بنیاد اجتماعی احسان، 
مدیرعامل گروه های خودروسازی سایپا و پارس خودرو، رئیس 
هیات نظارت بر صندوق توسعه ملی، عضو شورای صیانت از 

حقوق بیت المال اشاره کرد.

  رویکرد مثبت مجلس
رویکرد کلی مجلس و نمایندگان نسبت به وزیر پیشنهادی 
مثبت است. این مساله را می توان از نوع اظهارات نمایندگان 
مختلف مجلس مشاهده کرد. در همین راستا روزگذشته بود که 
نشست کمیسیون اقتصادی مجلس با حضور مهرداد بذرپاش، 
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی برگزار شد. در این خصوص 
یک عضو این کمیسیون درباره این نشست اظهارداشت: در این 
نشست وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی گزارشی از برنامه ها و 
اهدافی که برای این وزارتخانه دارد، ارائه داد و در ادامه برخی از 
اعضای کمیسیون نیز نظرات، پیشنهادها و انتقادهایی که در این 
حوزه وجود دارد را مطرح کردند. سیدکاظم موسوی گفت: اعضای 
کمیسیون اقتصادی برنامه های وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی 
در حوزه مسکن و توسعه راه های مواصلاتی کشور را تایید کرده و 
با رای اعتماد به وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی موافقت کردند. 
محمد باقری بنابی،  نایب رئیس این کمیسیون نیز در مورد وزیر 
پیشنهادی راه و شهرسازی اظهارکرد: بذرپاش می تواند از عهده 
کارهای بزرگ برآید و برنامه های وی در مورد ساخت یک میلیون 
مسکن برای مجلس مهم است. این در حالی است که حسین 
حاتمی، دبیر کمیسیون اجتماعی مجلس نیز در مورد معرفی 
مهرداد بذرپاش به عنوان وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی گفت: 
مدیریت وی در دیوان محاسبات مورد تایید نمایندگان است، 
اگرچه جنس کار وی در حوزه راه و شهرسازی متفاوت با دیوان 
محاسبات خواهد بود. اگر بذرپاش برنامه های راهبردی برای 
برون رفت از وضعیت فعلی داشته باشد می تواند در این حوزه 
موفق عمل کند. منصور آرامی، عضو کمیسیون عمران مجلس 
نیز مهرداد بذرپاش را مدیری لایق و توانمند توصیف کرد که برای 
موفقیت در وزارت راه و شهرسازی باید از سوی بانک ها و سایر 
وزارتخانه ها حمایت شود. علی بابایی کارنامی، رئیس فراکسیون 
کارگری مجلس نیز بیان کرد:  وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی 
فردی جوان و با انگیزه و یک مدیر راهبردی است. این در شرایطی 
است که طبق آیین نامه داخلی مجلس، وزیر پیشنهادی به مدت 
یک هفته فرصت حضور در کمیسیون های تخصصی برای ارائه 
برنامه ها و پاسخ به سوالات را دارد؛ بر این اساس جلسه بررسی 
صلاحیت بذرپاش یکشنبه هفته آینده )20 آذر( برگزار می شود.

 
 چرا اصولگرایان شهریار را تخریب می کنند
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 هدف اصلاح طلبان 
از دیدار با مسئولان 

    

 حاضر به تغییر
 قوانین زنان نیستند

  پروانه سلحشوری، نماینده سابق مجلس گفت: جامعه ما  
جامعه ای مردسالار است. قوانینی هستند که در جامعه ما طی 
۵0 سال است اجرا و جاری می شوند و اصلا حاضر نیستند 
آن را تغییر بدهند. چرا الان وقتی یک زن می خواهد ازدواج 
کند... یکی از خانم های حقوقدان به من می گفت تا 20 امتیاز 
و شرایط ضمن عقد توانسته برای دخترش بگیرد. 20 امتیاز؟ 
نه اینکه 20 امتیاز خارج از قانون یعنی حق طلاق، حق خروج 
از کشور، حق حضانت که به ویژه این همه سال زنان برای آن 
تلاش کردند. کسی که هیچ شناسنامه و مدرک هویتی ای در 
ایران ندارد چه کار می تواند بکند؟ از گرفتن یک کارت بانکی که 
معمولا اکثریت شان متعلق به سه دهک پایین جامعه هستند.

 اصلاح طلبان دیدارهایی با مسئولان دارند. دبیرکل 
انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها درباره دیدار چهره های 
اصلاح طلبان با سران نظام توضیحاتی ارائه داد. محمود 
صادقی گفت: هدف اصلی از این دیدارها دعوت مسئولان 
به مداراکردن با معترضان، شناسایی حقوق آ نها و پرهیز از 
خشونت در برخورد با معترضان بود و اینکه مسائل کلان  
کشور برای پاسخگویی به اعتراض افراد و شنیدن صدای آنها 
درنظر گرفته شود این موضوعات از مواردی بود که در این 
جلسات مطرح شد. گاهی  این گفت وگوها خودش موضوعیت 
دارد. نفس اینکه کانال های ارتباطی باز باشد و گفت وگو 

صورت بگیرد، مهم است. 

  مسعود پزشکیان، نماینده تبریز در پاسخ به اینکه آیا 
اقدامات مجلس در این ایام قابل قبول بود یا خیر، گفت: 
حضرت علی)ع( می فرماید با رعیت شفاف باش و در 
کنار مردم باش و به آنها احترام بگذار و روشنگری کن. 
این کار تو را به خواسته خود می رساند، مشکل مدیریت 
ما این بود که به جای شفاف سازی و دادن اطلاعات 
حرف های متفاوت می زنیم .  کسی که گزارش تحقیق 
را قرائت کرد اصطلاحات پزشکی را نمی توانست درست 
ادا کند. وی تاکید کرد: کسی که آگاهانه عمل می کند 

صرفنظر از نتیجه باید روش را اصلاح کند.

 به جای شفاف سازی 
حرف های متفاوت 

می زنیم 


